ΜΑΘΗΜΑ IX

ΜΕΤΑΦΡΑΣΗ

Ο Ταρκύνιος ο Υπερήφανος, έβδομος και τελευταίος από τους βασιλιά​δες, μ' αυτό τον τρόπο χάνει την εξουσία. Ο γιος του, Σέξτος Ταρκύνιος, προσβάλ​λει την τιμή και την αγνότητα της Λουκρητίας, συζύγου του Κολλατίνου. Ο σύζυγος και ο πατέρας και ο Ιούνιος Βρούτος τη βρίσκουν περίλυπη. Η γυναίκα με δάκρυα τους αποκαλύπτει την προσβολή και αυτοκτονεί με (ένα) μαχαίρι. Ο Βρούτος βγάζει το μαχαίρι από το τραύμα με μεγάλο πόνο και ετοιμάζεται να τι​μωρήσει το έγκλημα. Ξεσηκώνει το λαό και αφαιρεί την εξουσία από τον Ταρκύ​νιο. Ελεύθερος πια ο ρωμαϊκός λαός αποφασίζει να εκλέξει δύο υπάτους, τον Ιού​νιο Βρούτο και τον Tαρκύνιο Κολλατίνο.

ΛΕΞΙΛΟΓΙΟ ΚΑΙ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ

Tarquinius: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Τarquinius -ii (-i) = Ταρκύνιος. Προσοχή: κλητική Τarquini. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

Superbus: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Superbus -i = υπερήφανος. Το ουσια-στικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

septimus: ονομαστική ενικού του αρσενικού του δευτερόκλιτου τακτικού αριθμη-τικού επιθέτου septimus, -a, -um = έβδομος. Το αριθμητικό δε σχηματίζει κλητική 

atque: συμπλεκτικός σύνδεσμος = και 

ultimus: ονομαστική ενικού του αρσενικού του υπερθετικού βαθμού του επιθέτου (ultra) / ulterior, -ior, -ius /ultimus, -a, -um =έσχατος

regum: γενική πληθυντικού του ουσιαστικού rex, regis (αρσ. γ’) = βασιλιάς

hoc: αφαιρετική ενικού του αρσενικού της δεικτικής αντωνυμίας hic, haec, hoc = αυ-τός, αυτή, αυτό.

modo: αφαιρετική ενικού του ουσιαστικού mοdus -i = τρόπος

imperium: αιτιαιτική ενικού του ουσιαστικού imperium -i (-i) = εξουσία

perdit: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος perdο, perdidi, perditum, perdere (3) = χάνω

filius: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού filius -ii (-i) = γιος. Προσοχή: κλητική fili

eius: γενική ενικού του αρσενικού της οριστικής αντωνυμίας is, ea, id = αυτός, αυτή, αυτό

Sextus: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Sextus –I = Σέξτος. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

Tarquinius: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Tarquinius -ii (-i) = Ταρκύνιος. Προσοχή: κλητική Tarquini.

pudicitiam: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού pudicitia –ae = τιμή, αγνότητα, αιδη-μοσύνη. Το ουσιαστικό αυτό δε σχηματίζει πληθυντικό, γιατί δηλώνει μία αφηρη-μένη έννοια.

Lucretiae: γενική ενικού του ουσιαστικού Lucretia –ae = Λουκρητία. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνoμα, δε σχηματίζει πληθυντικό. 

uxoris: γενική ενικού του ουσιαστικού uxor, uxoris (θηλ. γ’) = η σύζυγος 

Collatini: γενική ενικού του ουσιαστικού Collatinus -i = Κολλατίνος. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

laedit: γ’ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος laedο, laesi, laesum, laedere (3) = βλάπτvω, προσβάλλω

maritus: oνoμαστική ενικού του ουσιαστικού maritus -i = ο σύζυγος

et: συμπλεκτικός σύνδεσμος = και

pater: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού pater , patris (αρσ. γ’) = ο πατέρας. Patres -um: οι Συγκλιτικοί. Προσοχή: γενική πληυντικού patrum. 

Iunius: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Ιunius -ii (-i) = Ιούνιος. Προσοχή: κλη-τική Ιuni. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

Brutus: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Brutus -i = Βρούτος. Το ουσιαστικό αυ-τό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό. 

eam: αιτιατική ενικού του θηλυκού της οριστικής αντωνυμίας is, ea, id = αυτός, αυ-τή, αυτό

maestam: αιτιατική ενικού του θηλυκού του επιθέτου maestus, -a, -um = περίλυπος. Συγκριτικός βαθμός: maestiοr, -iοr, -ius. Υπερθετικός βαθμός: maestissimus, -a, -um.

inveniunt: γ’ πληθυντικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος inνeniο, inveni, inventum, invenire (4) = βρίσκω

illis: δοτική πληθυντικού του αρσενικού της δεικτικής αντωνυμίας ille, ille, illud = ε-κείνος, εκείνη, εκείνο

femina: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού femina –ae = γυναίκα

cum: πρόθεση + αφαιρετική = με

lacrimis: αφαιρετική πληθυντικού του ουσιαστικού lacrima –ae = δάκρυ

iniuriam: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού iniuria –ae = αδικία, προσβολή

aperit: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρηματος aperto, aperui, apertum, aperire (4) = αποκαλύπτω

et: συπλεκτικός σύνδεσμος = και

cultro: αφαιρετική ενικού του ουσιαστικού culter, cultri (αρσ. β’) = μαχαίρι

se: αιτιατική ενικού του θηλυκού της προσωπικής αντωνυμίας γ’ προσώπου = τον ε-αυτό της 

ipsam: αιτιατική ενικού του θηλυκού της οριστικής αντωνυμίας ipse, ipsa, ipsum = ο ίδιος, η ίδια, το ίδιο

interficit: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος interficiο, -feci, -fectum, -ficere (3) = σκοτώνω

Brutus: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Βrutus -i = Βρούτος. Το ουσιαστικό αυ-τό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

ex: πρόθεση + αφαιρετική = από

vulnere: αφαιρετική ενικού του ουσιαστικού νulnus -eris (ουδ. γ’) = τραύμα

dolore: αφαιρετική ενικού του ουσιαστικού dolor -οris (αρσ. γ’) = πόνος, οδύνη

magno: αφαιρετική ενικού του αρσενικού του επιθέτου magnus, -a, -um = μεγάλος. Συγκριτικός βαθμός: maiοr, -iοr, -ius. Υπερθετικός βαθμός:  maximus, -a, -um. Επίρ-ρημα: magnopere ή magnο οpere / magis / maxime. 

cultrum: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού culter , cultri (αρσ. β’) = μαχαίρι

extrahit: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος extrahο, extraxi, extractum, extrahere (3) = βγάζω τραβώντας

delictum: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού delictum -i = έγκλημα

punire: απαρέμφατο ενεστώτα του ρήματος puniο, punivi (punii), punitum, punire (4) = τιμωρώ

parat: γ’ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος parο, -avi, -atum, -are (1) = ετοιμάζομαι να 

populum: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού pοpulus -i = λαός 

concitat: γ’ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος cοncitο, -avi, -atum, -are (1) = ξεσηκώνω

et: συμπλεκτικός σύνδεσμος = και 

Tarquinio: δοτική ενικού του ουσιαστικού Tarquinius -ii (-i) = Ταρκύνιος. Προσοχή: κλητική Τarquini. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

imperium: αιτιατική ενικού του ουσιαστκού imperium -ii (-i) = εξουσία 

adimit: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος adimο, ademi, ademptum, adimere (3) = αφαιρώ

liber: ονομαστική ενικού του αρσενικού του επιθέτου liber , libera, liberum = ελεύθερος. Συγκριτικός βαθμός: liberior, -ior, -ius. Υπερθετικός βαθμός: liberrimus, -a, -um. Επίρρημα: libere / liberius / liberrime

iam: επίρρημα = πια

populus: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού pοpulus -i = λαός

Romanus: ονομαστική ενικού του αρσενικού του επιθέτου Rοmanus, -a, -um = ρω-μαϊκός. Το επίθετο, ως εθνικό και παράγωγο ουσιαστικού (από το Roma), δε σχημα-τίζει παραθετικά.

duo: αιτιατική πληθυντικού του αρσενικού του απόλυτου αριθμητικού επιθέτου duο, duae, duο = δύο. (βλ. Σχολική Γραμματική, σελ. 56). 

consules: αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού cοnsul -is (αρσ. γ’) = ύπατος

Iunium: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού Ιunius -ii (-i) = Ιούνιος. Προσοχή: κλητική Iuni. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

Brutum: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού Βrutus -i = Bρούτoς. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριo όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό. 

et: συμπλεκτικός σύνδεσμος = και 

Tarquinium: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού Τarquinius -ii (-i) = Ταρκύνιος. Προ-σοχή: κλητική Tarquini. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυ-ντικό.

Collatinum: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού Cοllatinus -i = Κολλατίνος. Το ουσια-στικό αυτό, ως κύριο όνομα δε σχηματίζει πληθυντικό.

deligere: απαρέμφατο ενεστώτα του ρήματος deligo, delegi, delectum, deligere (3) = εκλέγω

constituit: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος constituo, constitui, constitutum, constituere (3) = αποφασίζω να

